
„Ik ben de ware wijnstok en mijn Vader is de landman. 
Elke rank aan mij, die geen vrucht draagt, neemt Hij weg, 
en elke, die wel vrucht draagt, snoeit Hij, opdat zij meer 
vrucht drage" (Johannes 15 : i, 2). 

Op II en 12 januari 1968 vondeendoor de senaat georgani
seerd congres over de toekomst van de universiteit plaats. 
Alleen reeds de snelle groei van de universiteit in allerlei op
zicht maakte een beraad over de toekomstige ontwikkeling 
gewenst. In een vijftal voordrachten, die tevoren aan de deel
nemers uitgereikt waren, werd een poging gedaan na te gaan, 
waar vandaan wij gekomen zijn, in welke wereld wij staan 
en in welke richting wij moeten koersen. Deelnemers waren 
leden van de besturende colleges en van de raad van bijstand 
van de Vereniging voor wetenschappelijk onderwijs op ge
reformeerde grondslag, studenten, medewerkers van allerlei 
functie, leden van de wetenschappelijke staf, lectoren en hoog
leraren. 

Er is bezwaar gemaakt tegen het feit, dat het congres be
sloten was. Ook na zorgvuldige overweging van de bezwaren 
acht ik de beslissing daartoe ook nu nog juist. In een vorige 
jaarrede heb ik gezegd, dat ook wij staan in de storm, die 
over de wereld gaat. Ook wij hebben onze aarzelingen, onze 
twijfel, onze verlangens en onze vragen. Is het dan zo vreemd, 
dat wij behoefte hadden aan wat terecht genoemd is „een 
intern staf beraad?" Bij voorbaat stond vast, dat het congres 
geen beslissingen zou nemen - waaraan zou het de bevoegd
heid daartoe hebben kunnen ontlenen? Onze bedoeling was 
een openhartige gedachtenwisseling, waarbij men zich ook 
eens zou mogen vergissen en waarbij men niet aan elk woord, 
dat gesproken werd, zou worden gehouden. Kortom het ging 
ons er om van elkaar te weten, hoe we over de dingen denken 
of beginnen te denken. Dat men dat wil doen zonder dat alle 
publiciteitsmedia er bij zitten, lijkt mij niet een ongeoorloofd 
verlangen. Men is nog geen autocraat, omdat men met zijn 
medewerkers en vrienden wel eens praten wil zonder dat 
iedereen mee luistert en op luide toon zijn mening over het 
beluisterde te kennen geeft. 

De aanduiding congres is waarschijnlijk niet de gelukkig
ste geweest. Het woord roept inderdaad de gedachte aan 
openbaarheid en het vaststellen van resoluties op. De 
pretentie was minder en dat had beter uit de naam kunnen 
blijken. 

Het oordeel over het congres moet naar mijn mening ge
nuanceerd zijn. Geheel en al geslaagd zou ik het niet kunnen 
noemen. Met zijn vierhonderden kan men moeilijk van ge
dachten wisselen, ook al hebben wij het gerenommeerde sy
steem van de discussiegroepen toegepast. Twee dagen zijn 
een korte tijd. Er is te weinig gelegenheid misverstanden te 
onderkennen, nog minder ze op te helderen. Het gezelschap 
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